
 

BRM.0002.10.2022 

 P r o t o k ó ł  nr  LV/2022 

sesji Rady Miejskiej Inowrocławia, 

odbytej 29 sierpnia 2022 r. 

w Urzędzie Miasta Inowrocławia 

............................................................................................................................................ 
 

 

Ad 1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 
 

Tomasz Marcinkowski, Przewodniczący Rady Miejskiej o godz. 1000 otworzył sesję 

Rady Miejskiej Inowrocławia i po powitaniu radnych oraz zaproszonych gości 

stwierdził, iż w sesji uczestniczy 22 radnych, co wobec ustawowego składu Rady 

wynoszącego 23 osoby, stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych 

decyzji i uchwał.  
 

Listy obecności radnych oraz zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1 i 2 do 

protokołu. 
 

Sesji przewodniczył:  Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI 

Sekretarz obrad:  Grzegorz Olszewski 

Na sesję spóźnił się:  Jacek Tarczewski 

Ad 2. Propozycje zmian do porządku obrad. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Czy ktoś chciałby wnieść propozycje zmian do porządku obrad?  

 

Radny Maciej Basiński w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości wniósł wniosek  

o usunięcie z porządku obrad punktu nr 9 w sprawie nadania nazwy skwerowi w rejonie 

alei Niepodległości i ulicy Prymasa Józefa Glempa. 

 
(nagranie z obrad sesji zawierające pełną wypowiedź radnego udostępniono na stronie internetowej: 

bip.inowroclaw.pl) 
 

Głosowanie 1 – za usunięciem punktu 9 z porządku obrad. 
 

Wynik głosowania: za -  7, przeciw – 15, wstrzym. się – 0. 
 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 3 do protokołu. 
 

Stwierdzam, że Rada obradować będzie zgodnie z przesłanym porządkiem obrad. 
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Porządek obrad:  

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie kworum. 

2. Propozycje zmian do porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołów LIII i LIV sesji Rady Miejskiej Inowrocławia.  

4. Wybór sekretarza obrad. 

5. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Inowrocławia, w tym z wykonania uchwał 

Rady Miejskiej Inowrocławia. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Inowrocławia na rok 2022: 

− wystąpienie Skarbnika Miasta Inowrocławia, 

− wystąpienie Przewodniczącej Komisji Budżetu i Finansów, 

− zapytania do projektu uchwały i dyskusja, 

− głosowanie. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, pedagogów specjalnych, 

psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców zawodowych, 

nauczycieli przedszkoli i innych placówek przedszkolnych pracujących z grupami 

obejmującymi dzieci 6-letnie i dzieci młodsze oraz zasad udzielania i rozmiaru 

obniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dyrektorowi  

i wicedyrektorowi szkoły oraz nauczycielowi pełniącemu inne stanowisko 

kierownicze w szkole, a także nauczycielowi, który obowiązki kierownicze pełni  

w zastępstwie nauczyciela, któremu powierzono stanowisko kierownicze,  

w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez miasto Inowrocław: 

− wystąpienie Naczelnika Wydziału Oświaty i Sportu, 

− wystąpienie Przewodniczącej Komisji Oświaty i Kultury, 

− wystąpienie Przewodniczącej Komisji Budżetu i Finansów, 

− zapytania do projektu uchwały i dyskusja, 

− głosowanie. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliwa  

w gminie Miasto Inowrocław na rok szkolny 2022/2023: 

− jak w punkcie 7. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi w rejonie alei 

Niepodległości i ulicy Prymasa Józefa Glempa: 

− wystąpienie Przewodniczącego Rady Miejskiej Inowrocławia, 

− wystąpienie Przewodniczącego Komisji Statutowej i Nazewnictwa, 

− zapytania do projektu uchwały i dyskusja, 

− głosowanie. 

10. Przedstawienie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi:  

− wystąpienie Przewodniczącej Komisji Skarg, Wniosków i Petycji,  

− zapytania do projektu uchwały i dyskusja,  

− głosowanie. 

11. Wolne wnioski i informacje bieżące. 

12. Zakończenie obrad. 
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Ad 3. Przyjęcie protokołów z  LIII i LIV sesji Rady Miejskiej Inowrocławia: 
 

Waldemar Kwiatkowski – sekretarz obrad LIII sesji Rady Miejskiej: 

Poinformował, że protokół odzwierciedla przebieg sesji i wnosi o jego przyjęcie. 
 

Głosowanie  2 - Przyjęcie protokołu z LIII sesji Rady Miejskiej Inowrocławia: 
 

Wynik głosowania: za -  22, przeciw – 0, wstrzym. się – 0. 
 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 4 do protokołu. 

 

Jarosław  Mrówczyński – sekretarz obrad LIV sesji Rady Miejskiej: 

Poinformował, że protokół odzwierciedla przebieg sesji i wnosi o jego przyjęcie. 

 

Głosowanie  3 - Przyjęcie protokołu z LIV sesji Rady Miejskiej Inowrocławia: 
 

Wynik głosowania: za -  23, przeciw – 0, wstrzym. się – 0. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 5 do protokołu. 
 

Ad 4.  Wybór sekretarza obrad: 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Na sekretarza obrad proponuję pana radnego Grzegorza Olszewskiego. 
 

Czy są inne propozycje? Nie widzę. Czy pan radny wyraża zgodę? 
 

Grzegorz Olszewski – Radny RMI: 

Tak, wyrażam zgodę. 
 

Głosowanie 4  -  Wybór sekretarza obrad (Grzegorz Olszewski):  
 

Wynik głosowania: za -  23, przeciw – 0, wstrzym. się – 1. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 6 do protokołu. 
 

Sekretarzem obrad została pan radny Grzegorz Olszewski.  
 

Ad 5. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Inowrocławia, w tym z wykonania 

uchwał Rady Miejskiej Inowrocławia. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Informację tę otrzymaliście Państwo na piśmie wraz z materiałami na sesję. Zapytania 

do Informacji radni mogli i mogą składać na piśmie. 
 

Ad 6. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Inowrocławia na rok 2022. 
 

Dorota Rutkowska – Skarbnik Miasta Inowrocławia: 

Przedstawiła projekt uchwały z uwzględnieniem autopoprawki.  
 

Maria Stępniowska – Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów: 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt uchwały.  

 

http://bip.inowroclaw.pl/bip_download.php?id=32309
http://bip.inowroclaw.pl/bip_download.php?id=32309
http://bip.inowroclaw.pl/bip_download.php?id=32314
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Zapytania do projektu uchwały i dyskusja:   

Głos zabrał: radny Damian Polak. 

 

Damian Polak – Radny RMI: 

Wysoka Rado, Szanowna Pani Skarbnik ja mam pytanie ogólnie do budżetu, nad 

którym będziemy głosować. Ostatnio w przestrzeni publicznej pojawiła się informacja, 

że będzie realizowany kolejny etap remontu Tężni. Z jakich środków, z jakiego 

paragrafu będzie finansowany wkład własny do tej inwestycji? 

 

Dorota Rutkowska – Skarbnik Miasta Inowrocławia: 

Rozumiem, że Pan pyta o „Uzdrowisko”. To jest w rozdziale „Zabezpieczone środki”  

i są w rozdziale 90004 – Utrzymanie zieleni w miastach. Uzdrowisko Inowrocław 

§ 6058, wkład własny 6059. W załączniku nr 4 jest „Plan wydatków majątkowych” i są 

źródła finansowania podane. 

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Zamykam punkt zapytania do projektu uchwały i dyskusja. Przystępujemy do 

głosowania. 
 

Głosowanie 5 – za podjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

budżetu Miasta Inowrocławia na rok 2022. 
 

Wynik głosowania: za -  17, przeciw – 6, wstrzym. się – 0. 
 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 7 do protokołu. 
 

Rada Miejska Inowrocławia podjęła uchwałę nr LV/509/2022 zmieniającą uchwałę 

w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Inowrocławia na rok 2022. 
 

Ad 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, pedagogów specjalnych, 

psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców zawodowych, 

nauczycieli przedszkoli i innych placówek przedszkolnych pracujących z grupami 

obejmującymi dzieci 6-letnie i dzieci młodsze oraz zasad udzielania i rozmiaru 

obniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dyrektorowi  

i wicedyrektorowi szkoły oraz nauczycielowi pełniącemu inne stanowisko 

kierownicze w szkole, a także nauczycielowi, który obowiązki kierownicze pełni  

w zastępstwie nauczyciela, któremu powierzono stanowisko kierownicze,  

w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez miasto Inowrocław: 
 

Magdalena Kaiser – Naczelnik Wydziału Oświaty i Sportu: 

Przedstawiła projekt uchwały.  
 

Elżbieta Jardanowska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury: 

Komisja Oświaty i Kultury pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt uchwały.  

 

Maria Stępniowska – Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów: 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt uchwały.  
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Zapytania do projektu uchwały i dyskusja:   

Nie było. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Zamykam punkt zapytania do projektu uchwały i dyskusja. Przystępujemy do 

głosowania. 
 

Głosowanie 6 – za podjęciem uchwały w sprawie określenia tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, pedagogów specjalnych, 

psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców zawodowych, 

nauczycieli przedszkoli i innych placówek przedszkolnych pracujących z grupami 

obejmującymi dzieci 6-letnie i dzieci młodsze oraz zasad udzielania i rozmiaru obniżek 

tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dyrektorowi i wicedyrektorowi 

szkoły oraz nauczycielowi pełniącemu inne stanowisko kierownicze w szkole, a także 

nauczycielowi, który obowiązki kierownicze pełni w zastępstwie nauczyciela, któremu 

powierzono stanowisko kierownicze, w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez 

miasto Inowrocław. 
 

Wynik głosowania: za -  23, przeciw – 0, wstrzym. się – 0. 
 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 8 do protokołu. 
 

Rada Miejska Inowrocławia podjęła uchwałę nr LV/510/2022 w sprawie określenia 

tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć pedagogów, pedagogów 

specjalnych, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców 

zawodowych, nauczycieli przedszkoli i innych placówek przedszkolnych pracujących  

z grupami obejmującymi dzieci 6-letnie i dzieci młodsze oraz zasad udzielania  

i rozmiaru obniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dyrektorowi  

i wicedyrektorowi szkoły oraz nauczycielowi pełniącemu inne stanowisko kierownicze 

w szkole, a także nauczycielowi, który obowiązki kierownicze pełni w zastępstwie 

nauczyciela, któremu powierzono stanowisko kierownicze, w szkołach i przedszkolach 

prowadzonych przez miasto Inowrocław. 
 

Ad 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia średniej ceny jednostki 

paliwa w gminie Miasto Inowrocław na rok szkolny 2022/2023: 
 

Magdalena Kaiser – Naczelnik Wydziału Oświaty i Sportu: 

Przedstawiła projekt uchwały.  

 

Maria Stępniowska – Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów: 

Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt uchwały. 

 

Elżbieta Jardanowska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury: 

Komisja Oświaty i Kultury pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt uchwały. 

 

Zapytania do projektu uchwały i dyskusja:   

Nie było. 
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Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Zamykam punkt zapytania do projektu uchwały i dyskusja. Przystępujemy do 

głosowania. 
 

Głosowanie 7 – za podjęciem uchwały w sprawie określenia średniej ceny jednostki 

paliwa w gminie Miasto Inowrocław na rok szkolny 2022/2023. 

 

Wynik głosowania: za -  23, przeciw – 0, wstrzym. się – 0. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 9 do protokołu. 
 

Rada Miejska Inowrocławia podjęła uchwałę nr LV/511/2022 w sprawie określenia 

średniej ceny jednostki paliwa w gminie Miasto Inowrocław na rok szkolny 2022/2023. 

 

Ad 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi  

w rejonie alei Niepodległości i ulicy Prymasa Józefa Glempa: 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Wysoka Rado, tak na wstępie chciałbym przypomnieć, że z wnioskiem o nadanie nazwy 

skwerowi zlokalizowanemu pomiędzy wymienionymi przeze mnie przed chwilą ulicami 

oznaczonemu na mapce stanowiącej załącznik do projektu uchwały, zwrócił się Zarząd 

Regionu Toruńsko-Włocławskiego NSZZ „Solidarność”. Wniosek został obszernie 

uzasadniony. Mimo wszystko proszę jednak o wystąpienie zaproszonego gościa  

w imieniu wnioskodawców Pana Mariusza Kawczyńskiego – Przewodniczącego 

Zarządu Regionu Oddział Inowrocław. 
 

Mariusz Kawczyński – Przewodniczący Zarządu Regionu Oddział Inowrocław: 

Szanowny Panie Prezydencie, Panie Przewodniczący, Panie i Panowie Radni w imieniu 

Zarządu Regionu Toruńsko-Włocławskiego NSZZ „Solidarność” oraz Rady Oddziału 

Inowrocław, także „Solidarności” złożyliśmy wniosek do Państwa o nadanie  

im. Jarosława Brejzy, jednemu ze skwerów w Inowrocławiu. Tym skwerem ma być, 

jeśli oczywiście Państwo wyrazicie na to zgodę, skwer przy ul. Glempa  

i al. Niepodległości. Zanim wniosek został tutaj skierowany dostaliśmy opinie kilku 

historyków. Ja mam opinię czterech historyków, którzy badają przedmiot sprawy, czyli 

zajmują się opozycją w czasach komunizmu. Wszyscy są zgodni co do tego, że nie ma 

wątpliwości, jeśli chodzi o działalność Jarosława Brejzy w tamtych czasach. I to, że ta 

jego działalność skończyła się tak jak skończyła, tragicznym finałem, czyli jego 

śmiercią. Ja nie będę tutaj wracał do uzasadnienia, bo macie Państwo to uzasadnienie 

dosyć obszerne. Ten biogram jest skonsultowany z historykami. Myślę, że jeśli ktoś by 

chciał pełniejszy wgląd do tego biogramu to my mamy taką dokumentację. Mamy też 

kilkadziesiąt opracowań historycznych, gdzie pojawia się nazwisko Jarosława Brejzy. 

Jest to kilkadziesiąt artykułów historycznych i książek, które zostały napisane w ciągu 

ostatnich kilkunastu lat. I tam jego nazwisko przy nazwisku Piotra Bartoszcze pojawia 

się najczęściej.  Jest to osoba chyba najczęściej wymieniana, jeśli chodzi o opozycję 

tych lat, początku lat osiemdziesiątych. I przytoczę tylko dwa, trzy argumenty, które 

skłoniły Zarząd Regionu i skłonił też Radę Oddziału do tego, żeby podjąć te działania  

w kierunku nadania nazwy tego skweru. Uważamy, że Piotr Bartoszcze i Jarosław 
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Brejza to najbardziej rozpoznawalni działacze opozycji w czasach PRL z obrębu 

działania podregionu Inowrocław NSZZ „Solidarność”. Działalność opozycyjna 

Jarosława Brejzy została zbadana, udokumentowana i opisana w kilkudziesięciu 

publikacjach, poruszających temat działalności opozycyjnej w komunistycznej Polsce. 

Jest jednym z najmłodszych działaczy opozycji PRL w Polsce, którzy za swoje ideały 

i działalność zapłacili najwyższą cenę. Tą ceną było własne życie. I taki koronny tutaj 

argument to jest to, że w tym roku 4 sierpnia mija 40 rocznica śmierci oraz to, że 

Jarosław Brejza odznaczony został przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 

Andrzeja Dudę, jednym z najważniejszych odznaczeń państwowych w służbie cywilnej. 

Jest to Krzyż Oficerski Orderu Odrodzenia Polski za wybitne zasługi w działalności na 

rzecz przemian demokratycznych w Polsce. Postanowienie wyszło z kancelarii 

Prezydenta 7 kwietnia 2022 r. Ja tyle w tej sprawie. Prosiłbym Państwa o pozytywne 

rozpatrzenie naszego wniosku.  
 

Jarosław Kopeć – Przewodniczący Komisji Statutowej i Nazewnictwa:  

Komisja Statutowa i Nazewnictwa pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt 

uchwały.  
 

Zapytania do projektu uchwały i dyskusja:   

Głos zabrali radni: Maciej Basiński, Patryk  Kaźmierczak, Marcin Wroński.  

 

Maciej Basiński – Radny RMI: 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado cieszę się, że pan Patryk Kaźmierczak też się  

zgłosił, bo myślę, że mnie wesprze w tym co tutaj chcę powiedzieć. Tutaj w imieniu 

klubu PiS tak jak już mówiłem bardzo cieszymy się, że będzie uczczona pamięć pana 

Jarosława Brejzy i to nie podlega żadnym dyskusjom. Tak jak już pan Kawczyński  

z „Solidarności” powiedział, cieszymy się, że „Solidarność” wyszła z taką inicjatywą. 

Samo już to, że pan Jarosław Brejza został odznaczony pośmiertnie Krzyżem 

Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski 7 kwietnia 2022 r., jakby już zamyka nawet ten 

temat, bo jest to jedno z najważniejszych odznaczeń, jakie przyznaje się w Polsce. Tak, 

więc kwestia co do upamiętnienia postaci pana Jarosława Brejzy, jak najbardziej 

jesteśmy na tak. Wręcz cieszymy się, że w końcu ktoś pomyślał, żeby upamiętnić tą 

wielką postać, która walczyła o suwerenną i niepodległą Polskę. Natomiast co budzi 

nasz sprzeciw? Lokalizacja. No, bo tutaj piękne laurki wszyscy wypowiadamy, ale 

proszę Państwa czcić pamięć to znaczy od „a” do „z”, a nie robić sobie żarty  

z bohaterów. Jest to teren rekreacyjny. Jest to plac zabaw. I jak w takim miejscu można 

czcić pamięć bohatera, jak to nawet ślicznie ujął w piśmie z 2 listopada 2016 r. pan 

Prezydent Piniewski, osoby tragicznie zapisanej w kartach historii. Ja mam jeszcze 

jedno takie pytanie, jaka jest opinia Osiedla „Uzdrowiskowe”? Mnie to bardzo 

interesuje. Czy mógłby mi ktoś odpowiedzieć na to pytanie?  

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Czy to wszystko? 
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Maciej Basiński – Radny RMI: 

Nie. Będę to kontynuował. Po prostu na  Komisji nie było opinii Osiedla, a jest to dosyć 

kluczowa, że tak powiem rzecz w tym co chcę za chwilę dalej powiedzieć, bo jeżeli jej 

nie ma to myślę, że dlatego, bo jest uchwała nr 40/2016 Zarządu Osiedla 

„Uzdrowiskowe”. Skąd ta uchwała. W 2016 r. była propozycja uczczenia dokładnie 

tego samego miejsca, w tych samych działkach, w tym samym obrębie Żołnierzy 

Wyklętych. Można powiedzieć, że Jarosław Brejza to jest taki „żołnierz wyklęty”, bo i 

oni walczyli o wolną Polskę i on walczył o wolną Polskę. I wtedy Rada Osiedla 

„Uzdrowiskowe” opiniowała negatywnie ten pomysł, że jak można w takim miejscu 

czcić pamięć bohaterów. Ja nawet mogę przeczytać tutaj uzasadnienie: „Wskazana 

lokalizacja budzi zastrzeżenia, ze względu na charakter zielony, rekreacyjny. Wskazane 

miejsce ma być inne i tam powinno się czcić”. Macie Państwo zresztą do wglądu 

uchwałę Zarządu Osiedla „Uzdrowiskowe” można zobaczyć. Na Komisji Statutowej 

temat tego terenu i powtarzam cały czas, że wtedy chodziło o Żołnierzy Wyklętych, ale 

są to też osoby tragicznie zapisane w kartach historii tak jak pan Jarosław Brejza, też ten 

temat już był szeroko omawiany…  

 
(nagranie z obrad sesji zawierające pełną wypowiedź radnego udostępniono na stronie internetowej: 

bip.inowroclaw.pl) 

 

Patryk Kaźmierczak – Wiceprzewodniczący RMI: 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo w nawiązaniu, co powiedział kolega radny 

chciałbym tylko przypomnieć wszystkim. Myślę, że dlatego, że zostało to wywołane 

przez pana radnego warto o tym wspomnieć. Natomiast w takich normalnych 

okolicznościach tego bym nie przywoływał. Także z góry przepraszam za to, że będę 

musiał wspomnieć o tym zdarzeniu. Chciałbym powiedzieć, że jakiś czas temu Instytut 

Pamięci Narodowej przesłał matce tragicznie zmarłego Inowrocławianina Jarosława 

Brejzy pismo, z którego wynika że IPN nie wystąpił do Prezydenta Rzeczpospolitej 

Polskiej o odznaczenie Jarosława Brejzy krzyżem wolności i solidarności. Ja nie będę 

tego komentował. Natomiast jeśli chodzi o tą drugą część to dziś dyskutujemy nad 

zupełnie inną propozycją. Nie rozmawiamy nad tak zwanymi Żołnierzami Wyklętymi. 

Rozmawiamy o tym, aby nadać skwerowi nazwę imieniem Jarosława Brejzy. To są 

dwie różne propozycje. Nie wrzucałbym tych propozycji do jednego worka. Jeśli chodzi 

natomiast o Żołnierzy Wyklętych to Szanowni Państwo to ja chciałbym zwrócić uwagę, 

że parę lat temu Rada Miejska Inowrocławia uhonorowała, jednego z tych żołnierzy 

pana Wacława Szewielińskiego tytułem honorowego obywatela. Jak Państwo dobrze 

pamiętacie ówczesne władze Miasta, ówczesna Rada Miejska również, jakby 

inicjatorzy, pomysłodawcy nadania tego tytułu panu Wacławowi Szewielińskiemu 

podkreślali, że nadanie tego tytułu będzie uhonorowaniem nie tylko jego, ale również 

wszystkich tych, którzy jakby swoją walką, swoim zaparciem uczestniczyli. I mogą tego 

tytułu Żołnierza Wyklętego używać ...  
 

(nagranie z obrad sesji zawierające pełną wypowiedź radnego udostępniono na stronie internetowej: 

bip.inowroclaw.pl) 

 



 

 
 

- 9 - 

Maciej Basiński – Radny RMI: 

ad vocem 

Panie radny Kaźmierczak. Do Pana się znowu odniosę, bo w jakich miejscach, czy 

częściach Inowrocławia mamy upamiętnionych Żołnierzy Wyklętych, to my wiemy. Nie 

musi Pan tego przypominać. Szczególnie mnie o nadanie honorowego obywatelstwa 

majorowi Szewielińskiemu, bo to na mój wniosek został uhonorowany, jako wiceprezes 

inowrocławskiego klubu dyskusyjnego, ale chciał tak Pan podkreślić to już  mógł Pan 

powiedzieć, że istnieje jeszcze skwer majora Wacława Szewielińskiego  

w dosyć reprezentatywnym miejscu, a nie na placu zabaw. I teraz, jeżeli Pan się 

powołuje na Zarząd Regionu Toruńsko-Włocławskiego to jak najbardziej Zarząd 

Regionu Toruńsko-Włocławskiego złożył propozycję o nadanie, czy upamiętnienie Pana  

Jarosława Brejzy, ale w piśmie z 4 sierpnia w pierwszym akapicie od razu jest napisane: 

„Rada Oddziału Inowrocław NSZZ „Solidarność” zwraca się z wnioskiem o nadanie 

nazwy ulicy bądź skweru, zlokalizowanego w Inowrocławiu”. Czyli oni tu pięknie 

opisują postać Jarosława Brejzy, ale miejsca konkretnego nie podają, bo oni nie muszą 

wiedzieć o takich rzeczach, co w planach zagospodarowania przestrzennego miasta jest, 

na co tam jest teren przeznaczony w tym miejscu, czy w tamtym. Więc brawo dla 

„Solidarności” za propozycję, aczkolwiek do nas należy, że tak powiem miejsce 

lokalizacji tego. Wiem, zaraz powiecie, że było drugie pismo z tego, które po pięciu 

dniach dopiero do Was trafiło. Nie wiem, jakim cudem ktoś pisze dwa pisma tego 

samego dnia, a za pięć dni donosi drugie. To też jest kwestia ciekawa.  
 

(nagranie z obrad sesji zawierające pełną wypowiedź radnego udostępniono na stronie internetowej: 

bip.inowroclaw.pl) 
 

Patryk Kaźmierczak – Wiceprzewodniczący RMI: 

Ja powiem tylko, że ten wniosek z tych informacji, które posiadam został uzupełniony  

i została wskazana właśnie ta konkretna lokalizacja. I my mamy prawo, mamy wręcz 

obowiązek rozważyć. Możemy się do tej propozycji przechylić, bądź nie. I ja mówię tej 

propozycji po prostu tak. Jestem za tym, żeby tą propozycję przyjąć.  

 

Marcin Wroński – Radny RMI: 

Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo na początku w roli wyjaśnienia. 

Nazewnictwo Żołnierzy Wyklętych funkcjonuje oficjalnie w polskiej przestrzeni 

publicznej. Nazewnictwo to też w ustawodawstwie i uchwałodawstwie funkcjonuje. 

Także trochę ignoranckie jest nazywanie tak zwanych Żołnierzy Wyklętych. Tak samo, 

jak byśmy powiedzieli tak zwany Prezydent Miasta, albo tak zwany Przewodniczący 

Rady Miejskiej. To jest takie, że tak powiem lekko ignoranckie, ale rozumiem, że może 

to była rzecz może zdenerwowania. Druga rzecz jest taka, że jest też ogromna różnica 

między nadaniem honorowego obywatela miasta, a nadaniem ulicy, czy skweru. Czyli 

miejsca lokalizacji nadania nazwy. Nasz kolega Edmund Mikołajczak jest honorowym 

obywatelem miasta i to nie znaczy, że ma jakieś miejsce swojego upamiętnienia już za 

życia. To jest tak w roli wyjaśnienia. Ale mnie tak naprawdę interesuję to, bo to jest 

naprawdę zastanawiające, co się wydarzyło przez te 5 lat, bo jeżeli w 2016 r. było to 

właśnie, jak powiedział kolega radny, miało miejsce niegodne upamiętnienia, nazwania 

tego miejsca kimkolwiek, jakimkolwiek patronem. To co się zmieniło przez te 5 lat, że 
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nagle to miejsce stało się godne. I mało tego. Zastanawiającym jest też fakt, że uchwała 

o nadaniu tego skweru im. Jarosław Brejzy została zrobiona bardzo szybko, bo  

4 sierpnia br. wpłynął wniosek z „Solidarności”, później praktycznie dostaliśmy  

w tamtym tygodniu, już na skrzynkach mieliśmy projekt uchwały, czyli można 

powiedzieć, że w dwa tygodnie zostało nagle zrobione wszystko, a przez 5 lat nie 

można było niczym nazwać. Także skąd ta nagła zmiana? Naprawdę niewytłumaczalna 

dla mnie. Dziękuję bardzo. 

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Pozwolę sobie na takie uporządkowanie tej dyskusji. Uporządkowanie i pewne 

sprostowanie. Miejsce, sam Pan Basiński przeczytał, że miejsce zostało zaproponowane 

przez wnioskodawców w uzupełniającym wniosku, z tego co wiem na skutek powzięcia 

decyzji o przyznaniu świętej pamięci Jarosławowi Brejzie krzyża oficerskiego orderu 

odrodzenia Polski. I wnioskodawca poddając pod rozważenie Radzie i uzupełniając ten 

swój wniosek, wskazując to miejsce jednak uznał, że jest to miejsce godne  

i reprezentatywne. To tyle, jeśli chodzi o wnioskodawcę i o miejsce. W tych 

wypowiedziach Państwa pana Basińskiego i pana Wrońskiego wracacie Państwo do 

czasów sprzed 6 lat, bo pierwszy wniosek podpisany między innymi przez pana 

Basińskiego, który wtedy uznawał, że to miejsce jest godne, żeby utytułować pamięcią 

Żołnierzy Wyklętych. Dziś zupełnie inny pogląd ma, ale poglądy ewoluują i ma do tego 

pełne prawo. To nie jest żaden zarzut z mojej strony. Wracacie Państwo tematem do 

okresu sprzed sześciu lat. To dużo czasu w rozwoju każdego miasta. Zmieniają się 

plany, zmieniają się koncepcje, przeznaczenie, części miast, czy naszego Miasta. 

Najprawdopodobniej w niedalekiej przyszłości zmieni się, również charakter tego 

miejsca. Macie Państwo prawo o tym nie wiedzieć, ale najprawdopodobniej tak będzie. 

I będzie to określę charakter taki edukacyjno-kulturalny. Wracając do pytań, które padły 

to tak, jak powiedziałem koncepcja nadania temu terenowi nazwy w ogóle pojawiła się 

pierwsza w 2016 r. Druga w 2017 r. Żadna z nich faktycznie nie doczekała się realizacji. 

Dlaczego nie doczekała się realizacji? Z prostych powodów. Nikt z uprawnionych 

podmiotów nie wystąpił z inicjatywą uchwałodawczą. Nikt nie złożył projektu uchwały. 

Nawet ci, którzy wnioskowali o nadanie temu miejscu już wcześniejszych innych nazw. 

Wniosek był w istocie negatywnie zaopiniowany przez Zarząd Osiedla 

„Uzdrowiskowe”, który w swoim statucie ma zapisane opiniowanie po prostu nazw 

ulic, placów, skwerów. I to jest taka moja osobista uwaga po przemyśleniach i tego co 

Państwo tutaj powiedzieliście. Wnioskodawcy ówcześniej, czyli ci z 2016 r. i 2017 r. 

ograniczyli się po prostu do złożenia wniosku, ale nie wykazali się, żadną determinacją 

w dążeniu do ich realizacji. Moje odczucie jest takie, że po prostu wnioski zostałyby 

złożone dla samego złożenia. Natomiast w tym roku jak to mamy miejsce był obszernie 

uzasadniony wniosek. Rzeczywiście długo ten wniosek nie leżał w szufladzie, czy na 

biurku, ale to z prostego powodu. I ten powód został w artykułowany przez 

przedstawiciela wnioskodawców. Szanowni Państwo doskonały moment na to, żeby  

w sierpniu upamiętnić pamięć Jarosława Brejzy z powodu 40 rocznicy jego śmierci, 

która miała miejsce 4 sierpnia. I pojawiło się jeszcze pytanie, dlaczego nie ma opinii 

Zarządu „Uzdrowiskowego”. Szanowni Państwo to jest tak, jak się jest radnym i tym 

radnym się bywa tylko przychodząc na Komisję i na sesję. Nie na tym polega tylko 
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praca radnego. Gdyby radny trochę więcej uwagi przykładał w sprawach tego co się 

dzieje w mieście, albo w jednostkach pomocniczych Miasta, jakimi są Zarządy Osiedli 

to by doskonale wiedział, że Zarząd Osiedla „Uzdrowiskowe” nie funkcjonuje  

z powodu przykrej sytuacji, jaką była śmierć Przewodniczącego. Zarząd zdążył się  

ukonstytuować i jest nowa Przewodnicząca, ale niestety nie ma pełnego składu tego 

organu. I w związku ze swoim statutem nie może on podejmować, żadnych uchwał do 

czasu, aż nie odbędzie się ogólne zebranie mieszkańców. Jak na razie się nie odbyło,  

a więc nie ma sensu pisania do Zarządu o jakąkolwiek opinie, bo ten organ takiej opinii 

wydać by nie mógł. I to chyba wszystko co chciałbym powiedzieć i uporządkowując tą 

dyskusję. I nie chcę tu nikogo prowokować, ale jak słyszałem dzisiaj tą emocjonalną 

wypowiedź pana radnego Basińskiego i trochę mniej emocjonalną pana Wrońskiego to 

należałoby powiedzieć zawód demagog.  

 

Maciej Basiński – Radny RMI: 

ad vocem 

Muszę przyznać Panie Przewodniczący, że jest Pan mistrzem manipulacji upiększania 

zdań, ale w takim kierunku, żeby starać się pokazać, że jest pańska racja, a inni to są 

niedouczeni. Ma Pan na razie taką władzę, ale ona nie jest wieczna. Może za chwilę 

będzie Pan siedział po tej drugiej stronie i zobaczy Pan, jak jest to fajnie od razu kogoś 

podsumować i jeszcze z uśmiechem wiedząc, że nie ma Pan racji. Co do Osiedla 

„Uzdrowiskowe” nie tylko Pan pracuje. My też pracujemy i wiemy (powiem może 

przekornie i też tak pięknie upiększając zdania), że nie jest potrzebna odnośnie tego 

terenu opinia, bo Zarząd „Uzdrowiskowe” już opinie wydał odnośnie tego terenu, co 

tam można nazwać, a czego nie można nazwać, więc faktycznie po co powielać to 

samo. Nic się nie zmieniło, więc opinia jest i powiedziane jest w niej krótko, że postaci 

tragicznie zapisane w kartach historii nie powinny być w tym miejscu akurat nazwane. 

Tak samo trochę Pan manipuluje w ten sposób, bo my do postaci Jarosława Brejzy nie 

wnosimy, żadnych zastrzeżeń. My wręcz mówimy, że jesteśmy za tym, aby ta postać  

w innym miejscu, gdzieś była upamiętniona. Czy emocjonalnie? Tak proszę Pana, bo 

jeśli ktoś wychodzi z założenia, że dla niego najważniejsze wartości to jest Bóg, honor, 

ojczyzna to emocjonalnie podchodzi do takiego czegoś, jak ktoś próbuje drwić  

z bohaterów. A nam jest niepotrzebna tu manipulacja, czy jakaś wojna polsko-polska, 

jeżeli my chcemy czcić bohaterów. I my, dlatego (powtórzę to po raz trzeci) jak 

najbardziej jesteśmy za uczczenia pamięci Jarosława Brejzy, ale w miejscu godnym do 

tego, a nie na placu zabaw, czy miejscu rekreacyjnym. Sam Pan powiedział, że może 

coś się wydarzy i my o tym nie musimy wiedzieć. Może coś się wydarzy i nie musimy 

wiedzieć, ale gdybyśmy wiedzieli to może inaczej byśmy podeszli do tego tematu, ale 

na razie wiemy to co wiemy i dlatego na takie uzasadnienie naszego wniosku. 

Natomiast najbardziej Pan przesadził z tym, że jeżeli składa się jakiś wniosek to musi 

być konsekwencja. Trudno odmówić konsekwencji inowrocławskiemu klubowi 

dyskusyjnemu, który walczył wręcz o to, żeby uczcić pamięć bohaterów Żołnierzy 

Wyklętych przez 3 lata. Nie chciałbym w tej chwili wyciągać tych wszystkich pism, 

jakie były itd., bo to nie jest tematem dzisiejszej sesji, ale my byliśmy bardzo 

konsekwentni w tym, aby uczcić pamięć Żołnierzy Wyklętych, co skończyło się 

sukcesem. I dzisiaj major Wacław Szewieliński pseudonim Zawisza  
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z Wileńskiej Brygady Śmierci ma swój skwer i jest, gdzie czcić pamięć Żołnierzy 

Wyklętych, więc proszę nie manipulować tu o jakichś konsekwencjach, czy nie 

konsekwencjach. To tyle. Dziękuję serdecznie. 

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Dziękuję. Trudno się nie odnieść. Panie radny Basiński nie słuchał Pan uważnie, tego co 

mówiłem. Ja w przeciwieństwie (mam pewność chyba) jednak zawsze mówię to co 

myślę i jak już mówię to mówię to z przekonaniem. To nie jest demagogia. to nie jest 

jakieś dorabianie faktów, czy sytuacji w przeciwieństwie do Pana informacji, którą Pan 

reprezentuje. Ja nie mówię personalnie, tylko mówię o całej formacji. Wystarczy 

popatrzeć w media, poczytać i posłuchać. I wszyscy już wiemy jak to jest. Chociażby  

z KPO, ale wracamy do naszego skweru. Szanowni Państwo ja muszę powiedzieć, że 

jeżeli byście Państwo rzeczywiście chcieli upamiętnienia tą nazwą tego skweru to 

przynajmniej byście nie zabierali głosów w dyskusji. Już bym bardziej zrozumiał, że się 

wstrzymacie nad głosowaniem, niż po prostu bicie piany nad miejscem. Miejsce jest 

bardzo dobre i miejsce, które zmieni niedługo mam nadzieję swój charakter. Nie będę 

tutaj się wypowiadał, bo to jest na razie koncepcja. Bardzo dobrze, że taka jest. Tym 

bardziej pasować będzie do tej koncepcji nazwa po prostu tego miejsca. Po prostu jest 

mi wstyd, że podnosicie taki temat pod pretekstem tego, że miejsce wam nie 

odpowiada.  

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Zamykam punkt zapytania do projektu uchwały i dyskusja. Przystępujemy do 

głosowania. 
 

Głosowanie 8 – za podjęciem uchwały w sprawie nadania nazwy skwerowi w rejonie 

alei Niepodległości i ulicy Prymasa Józefa Glempa. 

 

Wynik głosowania: za -  17, przeciw – 1, wstrzym. się – 1. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 10 do protokołu. 

 

Rada Miejska Inowrocławia podjęła uchwałę nr LV/512/2022 w sprawie nadania nazwy 

skwerowi w rejonie alei Niepodległości i ulicy Prymasa Józefa Glempa. 

 

Ad 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi. 
 

Danuta Jaskulska – Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji: 

Przedstawiła projekt uchwały.  
 

Zapytania do projektu uchwały i dyskusja:   

Nie było. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Zamykam punkt zapytania do projektu uchwały i dyskusja. Przystępujemy do 

głosowania. 
 

Głosowanie 9 – za podjęciem uchwały w sprawie uznania skargi za bezzasadną.   
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Wynik głosowania: za -  15, przeciw – 1, wstrzym. się – 5. 

Imienny wykaz głosowania radnych stanowi załącznik  nr 11 do protokołu. 
 

Rada Miejska Inowrocławia podjęła uchwałę nr LV/513/2022 w sprawie rozpatrzenia 

skargi. 

 

Ad 11. Wolne wnioski i informacje bieżące. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Czy w tym punkcie ktoś z Państwa chciałby przedstawić informacje lub złożyć wnioski 

dotyczące organizacji prac Rady i Komisji lub miejsca i czasu ważnych dla Miasta 

uroczystości lub imprez? (§ 40 ust. 1 Statutu Miasta). 

 

Marcin Wroński – radny RMI: 

Zaproponował, aby w wolnych wnioskach głos zabrała mieszkanka Inowrocławia. 
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Poinformował, że jeśli mieszkaniec Inowrocławia chce zabrać głos na sesji Rady 

Miejskiej Inowrocławia to powinien wcześniej o tym uprzedzić drogą telefoniczną, 

bądź osobiście umówić się na spotkanie w celu przestawienia tematu wystąpienia.  

 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

Szanowni Państwo: 

Następną (roboczą) sesję przewiduję na dzień 26 września 2022 r. Materiały na sesję                  

w statutowym terminie zostaną przesłane drogą elektroniczną na adresy e-mail. 
 

Ad 12.  

          Zakończenie obrad.  
 

Tomasz Marcinkowski – Przewodniczący RMI: 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad, zamykam LV sesję Rady Miejskiej 

Inowrocławia.  
 

Sesja trwała od godz. 1000 do godz. 1100. 

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej Inowrocławia 

 

 /-/ Tomasz Marcinkowski 

Sekretarz obrad: 
 

/-/ Grzegorz Olszewski 

 
Protokółowała: /-/ Monika Kozioł 

            

Nagranie z obrad sesji oraz imienne wykazy głosowań radnych udostępniono w Biuletynie Informacji 

Publicznej: bip.inowroclaw.pl  


